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in 
memoriam 
Norge — 
Ordberget har fjadt noen mus 
Danmark — 
Teknikerna får skulden 
Sverige, officiellt — 
Oväntat engagemang ute i or
ganisationerna 
Sverige, kritiskt — 
Sluta tala, börja handla 

Sverige, officiellt 

Byrådirektör Helge Jonsson kom 1969 till 
Naturvårdsverket från Sveriges Radio för 
att svara för Naturvårdsårets sekretariat 
och biträda den svenska nationalkom
mittén i informationsfrågor. 

Efter Naturvårdsårets slut har han knutits 
till Naturvårdsverket som pressekreterare. 

Vad trodde man sig kunna uppnå med 
Naturvårdsåret 1970? Vilket var målet — 
och var det kvantifierat på något sätt? 
- Europarådet hade gett en del riktlinjer 

för kampanjen. M e d dessa s o m utgångs
punkt hade varje nationell kommitté att 
sammanstäl la ett p r o g r a m , s o m skulle 
motsvara Europarådets rekommendat ioner , 
så långt man hade resurser därtill, och efter 
utgångsläget i varje enskilt l a n d . 

I huvudsak kan m a n sammanfat ta N a t u r 
vårdsårets mål t i l l att skapa förståelse för 
att våra naturresurser är begränsade och 
därför kräver vettig hushållning. 
Nådde man de uppsatta målen? Hade man 
inte gjort det, om man inte utlvst ett natur
värdsår? 
— Det fanns redan v i d Naturvårdsårets 
bör jan ett för miljövården posi t ivt utgångs
läge här i Sverige. D e n al lmänna opinionen 
var för en bättre miljö och effektivare miljö
vård. Lagst i f tningen var långt f ramme. M i l 
jövårdens adminis t ra t ion fanns redan, b l . a. 
i Naturvårdsverket och de regionala o c h 
k o m m u n a l a organen. 

G e n o m a l l i n f o r m a t i o n o c h u p p l y s n i n g 
har onekligen det allmänna medvetandet 
stärkts o m våra naturresursers begränsning 
och v a d detta medför. Det får ses s o m ett 
resultat av den samlade kampan jen . F ö r 

modl igen hade den effekten inte nåtts 
1970 inte hade gjorts till ett naturvård • 
M y c k e t värdefullt var bl .a . att nian ¡ 7 
svenska nationalkommittén e n g a g j 
prakt iskt taget hela Organisationssverig e 

Nådde man några från början helt ovjj, 
de effekter genom kampanjen? 
— Det totala resultatet av Naturvän 
var på sätt och vis en oväntad e| 
Speciellt o m man ställer slutresultatet i }\ 
hållande till den centrala satsningen, 
var svårt att under förberedelserna för, 
la sig att kampanjen skulle få så s t ö r t a 
v idd och engagera sä mänga människ, 
Däri ligger ett stort värde, som man intef 
bortse ifrån — den enskilde individen 
gerades i kampen för en bättre miljö. 
O m nu det hela gick b r a : skulle Ni då J 
göra också 1971 till ett naturvärdsår? 
- Naturvårdsåret 1971? - N e j ! Det [ 
varit ett mycket arbetsamt år, som tre 
ökad arbetsbelastning har fått k l a r J " 
med relativt små eller inga resursökning 
N u behövs en period av äterhämtni' 
Intrycken s k a smältas , och allt "det $c 
planterats ska l l få växa u p p " . — MrT 
skulle v i l ja ställa frågan - "naturvårdsår 
behövs d e ? ' o c h svarar själv obetingat 
på frågan! 

Norge 

Civilingenjör Knut Endresen, chefredaktör| 
för Teknisk Ukeblad 

- V i väntade oss att innan 1970 togdj 
skulle alla medborgare vara k l a r a övefi 
samhället står inför en hel rad nyckelp 
blem, i första hand vad gäller luft-, v̂ J 
och markföroreningar, och att det gäll 
oss att åt eftervärlden bevara vissa n 
värden medan det ännu är möjligt, förl 
de ledande naturvårdare. 

H a r man nått detta mål? Ingen kan i 
fal l sväva i tvivelsmäl o m att vi haft d 
turvärdsår. Ingen politiker med själval 
o c h respekt för sina väljare har undl 
att tala naturvärd. 

I N o r g e har v i nått ännu längre: 1*1 
ning o m vattenföroreningar, fullmal] 
o m engångsförpackningar, lag om 
s k y d d , påbörjat lagstiftningsarbete mol 
föroreningar, D D T - f ö r b u d , fyra natt; 
parker. 

i 
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fött en mus, som väl Sverige, kritiskt 
Så har då or ̂  ^ f a | | L a g S t i f t n i n g e n s be-

skull*-' h a " J fnte undervärderas, det ger oss 
W d d s e S k parat, om vi vi l l utnytt ja denna 

mäktig apP^ d t f n k o n t r o l l a p p a r a t som la-

Danmark 

en vi saknar 

na r°r ^ utsätter) 

k o n i n l i t t e rdsforskningen. som utförs under 
de mi l jon v e t e n s k a p l i g a forskningsråd. N u 

rar 

Vidare har vi fått en 
g a r n a

s o r n s a m o r d n a den splittra-
Jjvårdsforskmnge 

våra vetenskaphl 
fH * ' . ^ a r a a t t Huvudkommittén för 
j ^ V r s k n i n g lyckas samordna de tre 

^ ' ^ " ' " o ^ k s å f a t t en Mardölakonflikt. där 
] ' naturvänner kedjade fast sig vid berget J'aamror anläggn.ngsmaskinerna - ett 

iekt som lämpar sig val for konfl ikt -
forskning, hävdar chefen för Fredsforsk-
ninesinstitutet. 

Men någon klar bild och sammanfattning 
vi inte fått. V i vet a l la att miljövård är 

iktigt- V i vet bara inte vad vi skall göra 
rent praktiskt. A l l a är vi eniga o m att det 
kostar något att göra något, men vi har inte 
listat ut vem som skall betala, och det tycks 
råda enighet om att det är andras pengar vi 
skall använda, men hur? 
0S|0fjorden har blivit ännu lortigare än för 

ett är sedan. Någon reningsanläggning av 
betydelse har inte byggts här eller annorstä
des. Någon huvudplan för utbyggnad av vå
ra vattenkraftsresurser har vi icke fått. 
Men industrin har gjort en del för att un

der opinionens tryck reducera sitt avfalls
utsläpp i luft och vatten, och den inser att 
den har mycket mer att göra. 
Teknikernas organisationer har gjort myc

ket för att göra klart att natur- och miljö
vårdsfrågorna inte löses med o r d allena. D e 
har 1970, som tidigare, genom undervisning 
försökt lära ut vad som kan göras rent 
praktiskt. De har intensifierat detta arbete, 
och de vill fortsätta med detta. 

Skulle vi önska oss ett naturvärdsär till? 
Det tycks råda enighet o m att det skal l vi 
inte. I stället behöver vi nu en serie handling
ens år, och skottpengar på varje poli t iker , 
»m talar miljövård utan att själv bidra med 
konkreta förslag till hur m a n skal l lösa pro
blemen. 

Tekn. lic. Bertil Håård, chefredaktör för 
Teknisk Tidskrift, ordförande i Föreningen 
Teknik och Miljö 

Miljövården t y c k s ha det gemensamt med 
vädret att många pratar o m den, men få gör 
något åt den. O m all den energi s o m lagts 
ned på att ta la , s k r i v a och debattera o m 
miljövård i stället hade lagts på konkre ta 
åtgärder, hade m a n kanske inte haft något 
mil jövårdsproblem att ta la , s k r i v a o c h 
debattera o m . Naturvårdsåret 1970 o c h 
Mil jövårdskonferensen 1972 är kanske inte 
onödiga, men disproport ionen mel lan o r d 
o c h handl ing bland rikspolitiker bör jar b l i 
besvärande påtaglig. 

Mil jövårdskonferenser har säkert f lera 
funktioner att f y l l a . E n är att uppfostra de 
pol i t i ska beslutsfattarna genom att k o n f r o n 
tera d e m med en relativt s a k k u n n i g o p i n i o n . 
E n annan är att uppfostra folket ge nom att 
fästa intresset på vikten av o l i k a miljö
vårdsfrågor. M e n målet torde nås lättare 
ge nom en kont inuer l ig informationsakt ivi tet 
och framförallt geno m k o n k r e t a åtgärder, 
s o m m a n ser leder ti l l resultat. P å opinio
nens intresse för problemen är det inget fel. 

I sitt tal v i d konferensen Naturvård 70 i 
december 1970 t ryckte jo rdbruksminis ter 
Ingemund Bengtsson på tre punkter , nämli
gen mil jövårdens international isering, miljö
vården s o m en höjning av levnadsstandar
den o c h planeringsinstrument för f ramti 
dens mil jö. 

A t t så kraft igt betona miljövårdens inter
nat ionel la aspekter verkar v a r a något av en 
undanf lykt . S o p a först rent framför den 
egna dörren, så följer andra snart efter! 

A t t mil jövärdena ingår i vår levnadsstan
dard är närmast en självklarhet. 

N ä r han efterlyser planeringsinstrument, 
träffar j o r d b r u k s m i n i s t e r n huvudet på spi
ken. Företagsledningen i A B Sverige borde 
utveckla detta eller dessa instrument med 
det snaraste — instrument s o m inte b a r a 
förhindrar ytterligare mil jöskador utan ock
så garanterar att varje o f f rad miljötillgång 
ger ett utbyte i f o r m av andra värden, s o m 
vi skattar högre. 

V a d v i behöver är en ideologi , en pol i t ik , 
ett p r o g r a m , en p laner ing , styrinstrument 
och k o n k r e t a åtgärder. D e t t a är vikt igare 
än o r d , tv ivelakt ig i n f o r m a t i o n och konfe
renser på hög nivå. 

Civilingenjör T Morsing, chefredaktör för 
Ingenjörens Ugeblad 

D e t är or iml ig t att hävda att m a n just 1970 
löste mil jöproblemen bättre än under 1969 
eller i år. T y problemen finns där ständigt 
— varje är, varje månad, varje dag . O c h för 
att lösa d e m k a n v i inte begränsa oss t i l l 
speciella arrangemang under ett enda år. 

I D a n m a r k har Naturvårdsåret s o m s y m 
b o l inte heller spelat någon större r o l l . 
Debat ten o m föroreningsproblemen har 
däremot var i t l i v l i g . M y c k e t har sagts, men 
få beslut har fattats o c h ännu färre anslag 
bevil jats. 

U n d e r 1960-talet bör jade m a n göra tekni
kerna ti l l syndabockar för miljöförstöring
en. Et t exempel : I ett förslag 1970 ti l l 
f r a m t i d s p r o g r a m för det konservat iva par
tiet k o m m e r m a n in p å teknikens risker o c h 
människans al ienat ion. Enl ig t förslaget 
skulle m a n tillsätta ett mil jöråd, i vilket 
arkitekter , sociologer, psykologer och 
a n d r a s a k k u n n i g a icke-tekniker skulle ingå. 
D e t fanns alltså inte plats för tekniker m e d 
en utb i ldning som gör d e m kval i f icerade att 
bekämpa föroreningar! Senare ändrades 
formuler ingen t i l l "att miljörådet skal l bestå 
av arkitekter, sociologer, psykologer , 
soc ia lmedic inare och andra s a k k u n n i g a " . 
A n finns det hopp för teknikerna ! 

D a n s k Ingenjörsförening tog 1965 init ia
tiv t i l l en stor konferens o m buller o c h för
oreningar . Resultatet blev en r a d utskott, 
s o m 1967 gav ut f y r a betänkanden o m b u l 
ler, vatten- o c h luftföroreningar samt en 
allmän övers ik t I denna hette de t : " s k u l l e 
ingenjörerna anse att föroreningsproblemen 
inte har beaktats tillräckligt k a n det b l . a. 
bero på att teknikerna s jälva inte tydligt 
nog har betonat problemens betydelse" . 

I slutet av 1960-talet uppstod en väckelse
rörelse i mil jöfrågor, där al la kanske inte 
hade s a m m a grund för sin tro. 

U n d e r 1969 behandlades frågan o m för
oreningarna i regeringen, o c h ett utskott t i l l 
sattes med inr ikesminis tern s o m ordförande 
och m e d handelsministern, kul turminis tern 
och lantbruksminis tern s o m övriga ledamö
ter. Samtidigt tillsattes ett föroreningsråd. 
Rådet fick följande uppgi f ter : 

1) att kart lägga föroreningarna ( v e m , 
v a d , hur , hur m y c k e t , varför osv.) 
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Forts. fr. föreg. sida 

2) att g r a n s k a gällande bestämmelser och 
lagstiftning 

3) att föreslå n y lagstiftning 
4) att ge förslag ti l l bekämpande av för

oreningarna — även åtgärder s o m kunde 
vidtas omgående 

5) att ge förslag t i l l en bl ivande organi
sation för bekämpning av föroreningarna. 

U n d e r föroreningsrådet arbetar ett tek
niskt utskott o c h en särskild arbetsgrupp, 
som har tillsatts av de statliga forskningsrå
den. D e s s u t o m finns det f y r a huvudutskot t 
för vatten, luft, m a r k och buller . D e har 
sammanlagt 25 underutskott . 

I arbetet ingår o c k s å en kartläggning av 
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dansk forskning p å området . Det gäller att 
bedöma var ökade insatser behövs mest, 
o c h i v i l k e n o r d n i n g m a n ska l l ta i tu m e d 
uppgif terna. D e n här undersökningen är 
inte så lätt. D e t visar sig t e x . att inte m i n d 
re än 150 laboratorier berörs. 

D e första rapporterna från föroreningsrå
det har k o m m i t , och m a n räknar m e d att 
hela undersökningen ska l l v a r a klar i år. 

D ä r m e d kanske v i startat med v a d v i 
måste g ö r a : skapa ett bättre beslutsunder
lag för po l i t ikerna . M e n uppgiften bl ir ock
så att engagera fler kval i f icerade tekniker i 
mil jövårdsarbetet — och fler ungdomar i 
tekniken. " 

S T U hårt klämd I 
i statsbudgeten I 

• Styrelsen för Teknisk y J 
veckling får 18,5 Mkr. i ökad, 
anslag, säger industriminister 
• En analys av siffrorna vis» 
dock, att anslagsökningen nå> 
mast är noll. 
• Man lyckas — som vanligt, i 
man frestad att tillägga — gf t 

nom att bolla med reservations 
anslag m.m. framkalla ett felad 
tigt intryck av ökad satsning. 

Oklarheter i statsmakternas inställningj 
S T U : s f ramtida utveckling har gjort <f 
svårt för S T U att verka så aktivt som ön^ 
värt vore, skrev generaldirektör Maflj 
F e h r m i sin anslagsansökan i höstas. OJ 
Sveriges insatser vad gäller teknisk F o l j f l 
pä senare ar snarast varit v ikande. 

N u säger Industridepartementet, att SH 
mer aktivt skall initiera och s a m o r d n a » 
nisk utveckling - forskningen skall komij 
i andra hand - men de ökade medel • 
ställs till förfogande tycks ätas upp av auti 
mat iska kostnadsökningar. A v äskaj 
191.3 M k r . får S T U nämligen I 13.5 Mki 

mot 112,1 för innevarande budgetar. Sed» 
drar man i budgeten frän dessa sifln 
M a l m f o n d s p e n g a r och r e s e r v a t i o n s a f l 
m . m . (från 112,1 M k r . dras därmed I 
M k r . ) och får f ram en ökning på 18, 
M k r . M e n den rätta siffran är alltså? 
1,4 M k r ! I rättvisans namn bör påpeki 
att anslaget för 1969/70 däremot på d l 
sätt ökades kraftigt. 

Dessutom har S T U oavkortat bevi l jaB 
M k r . i nyutrustningsanslag. något som • 
kar intressant och vettigt. S T U avlasta 
också uppgiften att ge pengar till t r a f i f l 
kerhetsforskning. 1 M k r . för detta ändad 
går i stället över på Trafiksäkerhetsverkl 
budget — i väntan på ett särskilt t i l 
port forskningsorgan, s o m är i vardandM 

D e n svenska satelliten vill Kr is ter W i d 
m a n skjuta upp — i avvaktan på klarN 
V i bör "etablera en rymdverksamhet , • 
svarar mot kompetensprofi len hos sveiw 
teknik, industri och vetenskap" . Ska l l ddj 
tolkas så att S T U vil l ha ett svenskt rym 
program som strider mot denna kompetd 
prof i l? 

Generaldirektör M a r t i n F e h r m , vars fl 
ordnande utgår i sommar, får, o m han I 

sitter k v a r . en planeringsdirektör till sitt fO 

fogande. Industriministern ställer ytterlig! 
organisator iska förändringar i utsikt. 1 

Förra arets nyhet var att S T U kunde bl 
da sig för att ge utvecklingsstöd ö v e n 
period av flera är. R a m e n för sådana ansa 
vidgas nu - till 65 M k r . enligt en passuj 
budgeten, t i l l 75 enligt en annan. Bl 

L I N K Ö P I N G S H Ö G S K O L A 

ledigkungör 

professuren i tillämpad fysik 
T i l l K o n u n g e n ställd ansökan, åtföljd av personbevis och i 115 § universitets-
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